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Indkaldelse og dagsorden til 
Generalforsamling i Dansk Islandshesteforening Lørdag d. 25. 
november 2023 kl. 14.30 – ca. 18.00. 

En Generalforsamling med mulighed for fysisk fremmøde eller 
virtuel deltagelse. Der vil kun være streaming af selve 
Generalforsamlingen, som starter kl. 14.30. 

OBS:  Når du tilmelder dig på Sporti vil du automatisk modtage et link til brug for 
elektronisk afstemning kort tid før selve Generalforsamlingen, uanset om du deltager 
fysisk eller virtuelt i mødet.  

Du kan naturligvis komme til den fysiske Generalforsamling og få et link til afstemning 
der, men så må du MEGET gerne komme i god tid før Generalforsamlingens start – 
senest 13.30 – så du kan blive korrekt oprettet og få mulighed for at afgive din stemme.  

Der erindres om, at der kun kan stemmes personligt. Der henvises her til DI’s vedtægter, 
hvorefter der ikke kan stemmes pr. fuldmagt.  

Sted 
Dalum Landbrugsskole, Landbrugsvej 65, 5260 Odense. 

 

Tidsplan: 

Kl. 10.00 - 10.45: Janne Winther Christensen ”Konfliktadfærd hos ridehesten” 

KL. 10.45 – 11.30: Dialog og spørgsmål 

KL. 11.30 - 12.30: Frokost 

KL. 12.30 – 14.00: Åbent møde med Avlskomitéen 
-Avlsfremgang og Stambogsreglement 

KL 12.30 -14.00: Åbent møde med Sportskomitéen 
-Sporten 2024 Status 
-Hestevelfærd 
-Hvordan sikrer vi hestevelfærd i sporten? 
-Hvad er hestevelfærd i sporten?  
-Hvad er ryttervelfærd?   

KL. 12.30 – 14.00: Åbent møde med Naturkomitéen og Klub- og Breddekomitéen 
-Kort nyt fra Klub- og Breddekomiteen – herunder hestevelfærdskurser 
-Kort nyt fra Naturkomiteen 
-Om strukturdebatten 
-Pararidning under DI 
-Adgang til naturen - hvordan kan lokalklubberne være med til at sikre adgang til 
naturen? Herunder eksempel fra Nordsjælland 
-Ønsker fra klubberne til de to komiteer 

KL 14.00 – 14.30: Kaffe 
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Kl. 14.30 – ca. 18.00: Generalforsamling 

 

Dagsorden: 

1. Valg af dirigent (forslag Jens Iversen) og referent (forslag Rita Geertz) 

 

2. Bestyrelsen aflægger beretning 

 

3. Bestyrelsen fremlægger det reviderede regnskab 2022/2023 samt budget for  

Dansk Islandshesteforenings virksomhed 2023/24 med forslag til kontingent 

a. Formanden og komiteformænd fremlægger planer for 2023/24 
 

4. Behandling af indkomne forslag 

 1.1. Vedtægtsændring: Tilføjelse til §2.(Rødt forslag) 

1.2. Vedtægtsændring: Præcisering af ordlyd vedr. klubmedlemmer § 7, stk. 2 
og § 11 stk. 2. (Grønt forslag) 

 1.3. Vedtægtsændring: Klage -og Ordensudvalget §15, stk. 1. (Blåt forslag) 

 1.4 Vedtægtsændring: Kønsneutralitet – William Flügge. (Lilla forslag). 

 1.5. Vedtægtsændring: Udgår § 20, stk. 2 og 3. (Gult forslag) 

 2. Stambogsreglement – Begrundelse og samlet reglement 

forslag 2.1 Tvistbilæggelse 

                   forslag 2.2. Sproglige opdateringer 

                     forslag 2.3 Stambogsklasser  

                     forslag 2.4 Gebyrer 

                      forslag 2.5 Afkomskåringer 

              forslag 2.6 Farve på omslag af hestepas 

               forslag 2.7 Bedækningstilladelser 

                forslag 2.8 Punkter, der udgår  

3. Rune og Steffi Svendsens forslag  

 4. Jens og Stine Overgårds forslag 

  5. Susanne Bro Lundgreens forslag 1 – Ligebehandling 

6. William Flügges forslag om genoptagelse af strukturdebatten  

 7. Susanne Bro Lundgreens forslag 3 – Fremtidig organisering  
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 8. Susanne Bro Lundgreens forslag 2 – Økonomi og gebyrer 

 9. Susanne Bro Lundgreens forslag 4 – Hingstestationer 

  

UDDELING AF ÅRETS KLUBPRIS  

UDDELING AF AVLENS OG SPORTENS PRISER 

 

5. Valg til Bestyrelsen  

 Valg af næstformand (2 år) Kandidat: Dorthe Præstholm Schneider  

 

6. Valg til Avlskomitéen  

Valg af formand (2 år)  Kandidat: Rune Hansen er på valg og modtager genvalg 

                Kandidat: Eyvindur Hrannar Gunnarsson  

Valg af 1 medlem (2 år): Kandidat: Henriette Friis Hedegaard og Marianne Sonne. 

Valg af 1 medlem (2) år:  Kandidater: Henriette Friis Hedegaard og Marianne Sonne. 

 

7. Valg til Sportskomitéen  

Valg af formand (2 år)  Kandidat: Anders Kajhøj er på valg og modtager genvalg 

Valg af 1 medlem (2 år)  Kandidat: Britt Werner Råbymagle 

Valg af 1 medlem (1 år)  Kandidat: Dorthe Normann Andersen 

 

8. Valg til Naturkomitéen 

Valg af næstformand (2 år): Kim Clausen er på valg, men modtager ikke genvalg. 

                        Kandidat: 

Valg af 1 medlem (2 år): Birgit Lehmann er på valg, men modtager ikke genvalg. 

                  Kandidat: Lone Høgholt 

  

9. Valg til Klub- og Breddekomitéen  

Valg af formand (2 år).  Kandidat: Eva Maria Grout. 

Valg af næstformand (1 år) Kandidat: Rikke Sølvberg 

Valg af 1 medlem (2 år)  Kandidat: Stine J. Nielsen er på valg og modtager genvalg 

 

10. Valg for 1 år af 5 suppleanter for: 

Avlskomité:   Kandidat: Henriette Friis Hedegaard, Marianne Sonne. 



 

. 4 

Sportskomité:  Kandidat: Tanja Jordan 

Naturkomité:  Kandidat: Merethe Haahr 

Naturkomite:  Kandidat: Vakant 

Klub- og Breddekomité:  Kandidat: Katja Schütz 

 

11. Valg af revisor og revisorsuppleant 

Valg af revisor:  Kandidat: Wickie Andersen er på valg og genopstiller 

Valg af revisorsuppleant:  Kandidat: Vakant 

 

12. Eventuelt 
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Årsberetning 2022/2023 
Sammenfatning 
Den økonomiske og geopolitiske usikkerhed, som prægede 
2022, fortsatte i 2023.  

For DI har det betydet et mindre fald i medlemstallet og mindre omsætning, idet der har 
været et fald i salget af heste, færre bedækninger og så videre.  

Heldigvis er der ikke noget, der tyder på, at entusiasmen for vores heste er faldet.  

Der er fortsat top gang i stævnerne, flere heste er blevet stillet til kåring, der er flere 
følshows, og der er gang i undervisnings- og rideaktiviteter som aldrig før. Det er i høj 
grad takket være de mange frivillige i forenings- og klubregi, som bidrager med en 
kæmpeindsats for fællesskabet. De er afgørende for, at der fortsat er stor interesse for 
vores islandske heste.  

DI satte hestevelfærd øverst på dagsordenen i det forgange år.  

Vi er kommet i gang med en række tiltag, som alle tager sigte på at løfte niveauet for 
viden om, hvad der er god hestevelfærd blandt alle, som har islandsk hest.  

Vi har åbnet op for, at alle kan få adgang til TÖLT.  

Vi opfordrer klubber og andre til at gennemføre ryttermærker, som også indeholder 
viden om hestevelfærd, og det gør vi fortsat.  

Vi støtter forskning indenfor hestevelfærd om aflæsning af hestens konfliktadfærd. 
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Hestevelfærdsdagsordenen vil være med os altid fremover 

Hestevelfærd og forståelse af hestens behov er suverænt de vigtigste emner for alle os, 
der beskæftiger os med heste. Først og fremmest naturligvis for hestens skyld.  

Hestevelfærd var også hovedemnet på FEIF-konferencen i foråret. Her var fokus især på 
VM, og på hvordan omverdenen ser på islandsheste-ridesporten.  

Umiddelbart efter kom Dyreetisk Råds rapport om brug af heste i sport, som stiller krav til 
hestesektoren generelt og ridesporten i særdeleshed, om hvad skal forstås som 
acceptabel omgang og brug af heste i sportssammenhæng.  
 
DI deltager sammen med de øvrige hesteorganisationer i et samarbejde indenfor 
rammerne af Forum for Hestevelfærd om et svar til Dyreetisk Råd om tiltag til at styrke 
hestevelfærd indenfor alle områder.  

 

3 X DM og ikke mindst et VM, hvor Danmark vandt holdpokalen 

I det forgangne år blev der afholdt 3 X DM. Saga Svendborg leverede et forrygende og 
meget hyggeligt DM i sport på hjemmebanen i Svendbord.  

Jörfi og klubberne på Hedeland afholdte endnu en gang DM i GDK. Det var en anledning 
til at vise fremskridt på Hedeland frem, herunder nye toplag og det nye Nauster hus.  

Frivillige tilknyttet Langtved Isheste påtog sig igen i år at være værter ved DM i Alrid i 
samarbejde med Toppur.  

Tusind tak for det kæmpe arbejde, som er lagt i disse mesterskaber. I regi af 
Klubkomiteen er der arbejdet med at sikre pararyttere bedre adgang til at deltage i 
stævner. 

Og vi drog til VM. For første gang vandt Danmark holdpokalen for bedste samlede 
præstation. Det var bare superflot. Tillykke til hele landsholdet og tillykke til vores 
medaljevindere. Også stor tak til de frivillige i holdledelsen, i eliteudvalget, 
udtagelsesudvalget og vores udsendte medarbejder i FEIF-sekretariatet for de mange 
timer, I lægger i arbejdet for vores landshold, og for at VM løb så godt af stablen.  
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Kompedal og dyrskuer - fyldt med glade mennesker 

Kompedal var igen i år rammen om Aktivitetsugen, og igen i år var der fyldt med glade 
mennesker og masser af aktiviteter. Det samme var de mange dyrskuer, som 
præsenterer vores heste til et bredt publikum. Igen tak til alle jer, som yder en stor 
indsats i disse sammenhænge. 

 

Udarbejdelse af nyt Stambogsreglement 

Udarbejdelse af et nyt Stambogsreglement har også fyldt i året, der gik.  
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Der var behov for at opdatere Stambogsreglementet i forhold til ny lovgivning, ligesom 
der var behov for at tage skridt til at sikre den fortsatte fremgang i avlen baseret på den 
danske avlspolitik.  

Nogle foreløbige tanker blev præsenteret forud for Generalforsamlingen sidste år af 
formanden for Avlskomiteen. Og planen var, at arbejdet skulle begynde over vinteren. 
Det blev sommer før arbejdet igen kom i gang efter afslutningen på en klagesag.  

Der blev afholdt to virtuelle avlermøder i september for at informere om og drøfte 
Avlskomiteens forslag til et revideret Stambogsreglement.  

Året har været præget af en klagesag fra et medlem til Fødevarestyrelsen over DI og 
særligt Stambogsreglementet. Klagesagen var ledsaget af beskyldninger om 
ulovligheder i DI, som med rund hånd blev delt vidt og bredt på Facebook af klager.  

Klager fik ikke opbakning i Fødevarestyrelsen i sine beskyldninger om ulovligheder, 
hvorefter klager ankede Fødevarestyrelsens afgørelse til Miljø- og 
Fødevareklagenævnet, som afviste klagen.  

DI er pålagt at sikre, at for fremtiden så må sådanne klagesager klares indenfor 
foreningens rammer. Det er nu præciseret i oplægget til vedtægtsændringer til denne 
Generalforsamling, at Klage- og Ordensudvalget er ansvarlig for sådanne sager.  

Det er klart, at en sådan sag tærer på energien i en forening af vores størrelse, som i høj 
grad afhænger af frivilliges indsats.  

 

Målsætninger for det kommende år 
Hestevelfærd bliver det altoverskyggende emne for 2024 

Det handler først og fremmest om, at vi skal blive langt bedre til at forstå og agere med 
vores heste, og det handler om fremtidsudsigterne for hestesektoren generelt og for den 
islandske hest.  

Vi har en række tiltag i gang, som der skal arbejdes videre med: 

• Hestevelfærdskursus tilbydes alle klubber. Målet er at hæve alles vidensniveau om 
hestevelfærd. DI forbereder et hestevelfærdskursus til alle klubber – kurserne vil 
blive gennemført af DI-instruktører, som har fået et yderligere kursus i 
hestevelfærdsaspekter, og i hvordan, vi som klubber og ryttere kan omsætte disse i 
praksis.  
Kurserne er tænkt som en appetitvækker til at fordybe sig yderligere i 
hestevelfærd.  
Vi håber, at klubberne vil følge op med flere kurser om alt af interesse 
medlemmerne indenfor hestevelfærd: Hvordan vi holder vores heste, hvordan vi 
uddanner vores heste så deres sind og bevægeapparat kan følge med, hvordan vi 
gennem avlen understøtter avl af smidige, robuste heste osv.  
Der er masser af emner at tage fat på og masser af viden at trække på. Vi håber, at 
disse kurser kan gennemføres i januar til juni 2024. Der er afsat 315.000 kr. på årets 
budget til uddannelse af instruktører og gennemførelse af kurserne i klubberne.  
 

• E-learningkurser om hestevelfærd. Uddannelsessektionen påbegyndte sidste år et 
mere detaljeret e-learningkursus i 5 moduler om hestevelfærd. Disse vil blive 
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færdiggjort og delt med klubber og medlemmer.  
 

• Hestevelfærdsviden vil blive delt med ungdoms-eliten og i junior/unge 
sammenhæng. Og i forbindelse med eliteryttersamlinger vil hestevelfærd i sporten, 
herunder forskning i konfliktadfærd og omsætning af markører i bedømmelser 
blive top-emner. 
 

• Udstyr og hård ridning: Mere fokus på udstyr og hård ridning til stævner samt 
registrering af hård ridning og forkert brug af udstyr. 
 

• Mere hestevelfærd ind i dommeruddannelser, så de intentioner, som ligger i FEIF 
guidelines, kan omsættes. Uddannelse af officials til at varetage overvågning af 
opvarmning mv., evt. i samarbejde med Dansk Rideforbund. Forslag til FEIF om 
større fokus på hestevelfærd i FEIF dommeruddannelsen og efteruddannelse. 
 

• Konkrete tiltag til ændringer af brug af udstyr i konkurrencer, e.g. næsebånd, pisk. 
 

• Træneruddannelse: Mere fokus på hestevelfærd i FEIF uddannelsesmatrixen, 
herunder i de danske aspirant- og instruktøruddannelser. Dette vil kræve yderligere 
forslag til FEIF. 
 

• Kommunikation af den nyeste forskning indenfor hestevelfærd til islandshestefolk 
gennem TÖLT 
 

Nogle af disse tiltag sker i opfølgning af Dyreetisk Råds rapport – andre har DI arbejdet 
på i længere tid.  

Dyreetisk Råds rapport bidrager til at sætte ekstra skub i tingene – også i DI. DI vil 
sammen med de øvrige organisationer i Forum for Hestevelfærd skulle afgive et svar og 
en plan for styrkelse af hestevelfærd i opfølgning af rapporten. 

 

Etiske retningslinjer  

I takt med at de etiske spilleregler for omgangen med vores heste styrkes gennem øget 
hestevelfærd, er det også vigtigt, at vi ser på, hvordan vi omgås hinanden. Målet er at 
fremme en respektfuld omgangstone og undgå ethvert tiltag til mobning eller uønsket 
seksuel eller krænkede adfærd. Det er lige fra ”pony-mor/far”, som råber af dommerne 
til et stævne; over ryttere, der overfuser officials til events, stævner og kåring; og til tonen 
i debatten på Facebook. Eliten har taget et første skridt og defineret et Adfærdskodeks 
for eliteryttere og landsholdsdeltagere. Nu følger vi trop i resten af DI.  

 

Inklusion 

Arbejdet med at sikre at pararyttere kan deltage i stævner med hjælpemidler mv. 
fortsætter både i dansk og FEIF-regi. 

 

 

 



 

. 10 

Strukturdebatten 

DI skal videre med strukturdebatten. Et konkret forslag til at komme videre er fremlagt på 
dette års Generalforsamling.  

Det er en vigtig drøftelse, som både skal komme omkring styrket samspil mellem 
forening og klubber, men også se på fordele og ulemper ved andre måder at organisere 
foreningen på. F.eks. ved at se på strukturen i vores nabolande. Et væsentligt element vil 
være at se på en ny kontingentstruktur med ét medlemskab.  

Fra Bestyrelsens side ønsker vi også, at der skal ses på størrelsen af sekretariatet og de 
frivilliges rolle. Det er uholdbart i det lange løb at køre en forening med et så begrænset 
sekretariat med de hastigt voksende lovgivningsmæssige krav til hestesektoren indenfor 
en række områder, herunder EU-lovgivning om pas og avl, mulig ny EU-lovgivning om 
hestevelfærd, it og GDPR, og lovgivning på andre områder, herunder 
Naturnationalparker, adgang til at anvende natur osv.  

 

Adgang til at ride i naturen 

Debat om adgang til ridning i de kommende Naturnationalparker, hegn, låger, færiste, 
vilde og tamme græssende dyr, ansvar, sikkerhed, risikovurdering m.m. fortsætter i 2024.  

DI skal fortsat være til stede, hvor debatten foregår og arbejde for, at rytterens interesser 
varetages. Det gælder i politisk regi, i Friluftsrådssammenhæng, ved naturkonferencer 
osv.  

Der vil blive udarbejdet opdaterede holdningspapirer vedr. adgang, hegning af natur, 
heste og biodiversitet, som skal kunne anvendes af alle, også når der opstår pres på dine 
ridemuligheder i dit lokalområde.   
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Klima og biodiversitet 

Det er endnu uklart, hvordan hestesektoren vil blive påvirket af aftalen om CO2 afgifter 
på landbruget. Forventningen er, at hestesektoren kommer til at bidrage, hvorfor vi jo 
også skal sikre os, at vores bidrag tilbageføres til hesteerhvervet. DI arbejder her sammen 
med resten af hestesektoren indenfor rammerne af Landsudvalget for Heste. 

 

Fremme af Gædingakeppni 

Med udbygningen af Hedeland er der nu et sport- og GDK-anlæg på Sjælland. For at 
fremme GDK også i Jylland og muliggøre fælles sports- og GDK-stævner vedtog 
Generalforsamlingen sidste år et budget, som indebar, at der afsattes 200.000 kr. til 
udvidelse af 2015-VM banen i Herning til en GDK 300 m. bane. Dette viste sig med de 
stigende priser mv. at være meget optimistisk. Der vil være behov for yderligere ca. 
350.000 til en sådan udvidelse. Disse ca. 350.000 kr. er indlagt i det fremlagte budget til 
Generalforsamlingen.  

 

Avlerkurser 

De stærkt efterlyste avlerkurser er nu udbudt – og til en meget overkommelig pris. Så 
kom glad. Her er mulighed for at blive klogere på avl, selektion, og avlsforbedringer. Og 
man har mulighed for at drøfte egne avlsmål, og hvordan man kan arbejde i den retning 
med peers. Et vigtigt element er også det sociale netværk, der skabes mulighed for 
gennem kurserne, hvor man lærer andre avlere at kende. 

 

Nordiske Mesterskaber 

Sidst men ikke mindst skal der afholdes Nordiske mesterskaber i Herning i 2024. Det er et 
kombineret Sport og GDK-stævne, som finder sted d. 8.-11. august. En ny model med en 
kombination af en tovholder og klubber, som de aktive medspillere og leverandører af 
frivillige til de mange opgaver der skal varetages, er sat i søen. 
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Budget for 2024 
Mindre underskud og  brug af nogle af DI’s opsparede midler til gavn og glæde for 
medlemmerne 

Det fremlagte budget har et underskud ca. 800.000 kr. Heraf ventes 665.000 anvendt til  

to større investeringer:   

Projekterne er: 

• Gennemførelse af klubkurser om hestevelfærd med DI-instruktører: 315.000 kr.  
 

• Yderligere midler til udvidelse af 2015 VM-banen i Herning til GDK-mål: 350.000 kr. 

Tager man disse to projekter ud af det samlede budget for hele foreningen vil det 
samlede budget ende på et underskud på ca. 140.000 kr.   

Der vil fortsat blive arbejdet på at øge medlemstallet, ligesom der nu gerne skulle være 
tid til at arbejde for at øge sponsorindtægterne. 

Stambogskontoret er budgetsat til et lille overskud på 120.000 kr. idet vi regner med at 
afmatningen forlænges ind i 2024. Der er dog fortsat en række it-relaterede og 
lovgivningsmæssige opgaver, som ventes at kræve en indsats.  

De omkostningstunge – men centrale og meget vigtige - dele af foreningens budget er 
kommunikation og uddannelse. I budgettet for kommunikation er blandt andet afsat 
midler til ansættelse af en journalist i stedet for foreningens tidligere journalist, som 
desværre stoppede i 2023. 

Sekretariatet er budgetteret til et overskud på 486.000 kr., ligesom Sportskomiteen og 
Avlskomiteen også begge står til et plus på deres budgetter.  

Natur- og Klub- og breddekomiteen har hver et begrænset minus.  

Klub- og Breddekomiteen kommer ud med et minus, fordi udgifterne til klubkurserne om 
Hestevelfærd (315.000 kr.) går ind i deres budget.  

Efter det lagte budget vil DI’s egenkapital fortsat være på ca. 2,8 mio. kr. Det er fortsat et 
godt stykke over det anbefalede niveau på ca. 1,8 millioner kr.  

Der er lagt op til et travlt år. Alt dette kan kun løftes, hvis vi løfter i flok, og folk byder ind 
og deltager i udviklingen af vores fælles forening. 
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Regnskab 2022-2023 
Overordnet set ender året som budgetteret med et underskud på 236.000 kr. i forhold til 
et budgetteret underskud på 248.000.  

Den generelle afmatning påvirker indtægtsniveauet. Der er et lille fald i 
medlemskontingenter, et fald i omsætningen på Stambogskontoret herunder indtægter 
ved ejerskifte, bedækningsindberetninger og naturligvis undtagelse fra konsum, som nu 
er nede på normalt niveau omkring 18.000 kr. for hele året. 

 
Udgifter under Bestyrelse vedrører først og fremmest afholdelse af Generalforsamlingen 
herunder leje af lydudstyr, som med en kombineret generalforsamling er ca. 70.000 kr. 
dyrere end en ren fysisk. Det kan blive nødvendigt at overveje, om de kombinerede 
Generalforsamlinger skal fortsætte, hvis ikke fremmødet generelt øges. Det vil 
Bestyrelsen overveje nærmere i det kommende år baseret på en øget forståelse af, hvad 
der afholder folk fra at deltage.  

De store udgifter i Sekretariatet er lønninger. Det er forsat værd at huske, at DI’s 
Sekretariat grundlæggende består af 1 fuldtidsansat, som udfører en 
blækspruttefunktion, og ca. halvdelen af sekretariatsleders løn afhængigt af, hvordan 
opgaverne tager sig ud i Stambogskontoret, samt en dele-medarbejder med 
Stambogskontoret.  
Sekretariatet kommer samlet set ud med ca. 120.000 kr. mindre overskud end forventet. 
Indtægterne er 58.315 kr. mindre end budgetteret baseret på en lille nedgang i 
kontingentbetalingen og et ophør af en hovedsponsor.  
På udgiftssiden er det primært revision af regnskab og bogføring, udgifter til advokat, it 
og den nye hjemmeside, lønstigninger, samt WorldFengur kontingent, som er større end 
sidste år. WorldFengur kontingentet er steget på baggrund af et ønske om at udvikle og 
modernisere databasen, hvilket er højest tiltrængt.  
Samlet giver det et betragteligt fald i overskuddet på Sekretariatet fra ca. 830.000 kr. i 
2021-22 til 354.000 kr. i 2022-23. 

Ser man på Stambogskontoret er der et lille overskud i modsætning til tidligere år, hvor 
der var et stort overskud primært som følge af konsumbølgen.  
Af regnskabet fremgår det, at der er et underskud på Stambogskontoret på 291.962 kr. 
Men samtidig er der - i lighed med tidligere år - anvendt indtægter fra 
bedækningstilladelser (298.072 kr.) og gebyrer fra registreringer af føl efter ikke-
avlsgodkendt far (54.360 kr.) til at styrke avlsindsatsen i overensstemmelse med 
Stambogsreglementet, herunder finansieringen af kåringsafholdelse, uddannelse af 
avlsdommere og officials, avlerkurser etc.  
Dermed er det samlede overskud på Stambogskontorest aktivitet i år på 60.470 kr.  

Bestyrelsen tilbød på sidste års Generalforsamling at lave en yderligere adskillelse af 
Stambogskontorets regnskab fra foreningens regnskab. Det er imødekommet i dette års 
regnskab.  
Det drejede sig primært om en mere nøjagtig opdeling af lønudgiften, som er den største 
enkeltudgift. Alle medarbejdere, som arbejder på begge kontorer, er blevet bedt om at 
føre regnskab med månedlige overslag over, hvor arbejdsindsatsen har været lagt. 
Derudover er der gennemført en mere retvisende opdeling af huslejen, samt en lang 
række udgifter herunder porto, kuverter og andre forbrugsrelaterede omkostninger. 

Den samlede sekretariatsfunktion, Sekretariat og Stambogskontor, er i den heldige 
situation, at man kan flytte arbejdskraft fra Sekretariatet over i Stambogskontoret, når der 
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mangler hænder på stambogskontoret. Det er blevet gjort flittigt i det forgangne år. Det 
er noget, der sker hvert år, men i år har der været flere flyttede timer, hvilket også kan 
ses i forskellen mellem den budgetterede løn og den realiserede.   

Der har været flere lønudgifter i år i Stambogskontoret sammenlignet med sidste år, og 
med det budgetterede i forbindelse med årets mange opgaver på Stambogskontoret. De 
har været relateret til ny hjemmeside, samkøring af WorldFengur med den nye Nationale 
Hestedatabase/CHR, GDPR-sikring af data, nyt hestepas, og klagesagen. 

Disse ekstraopgaver afspejler sig også i udgifterne: Til it- udvikling i forbindelse med 
samkøring af databaserne i forbindelse med CHR-registrering af alle hestebesætninger, 
har udgiften været 66.000 kr. højere end forventet. Udgifterne til de nye lovpligtige 
dokumenter til hestepas har kostet yderligere 46.000 kr. mere end budgetteret. 
Derudover har der været advokatomkostninger på 73.000 kr. En omkostning, som 
normalt ikke ses på kontorets regnskab. Noget af det er relateret til GDPR-arbejde, andet 
til klagesagen.  

Stambogskontoret er kommet i mål med flere af de opgaver, som er beskrevet ovenfor, 
men der er flere som ikke er afsluttet og de er fortsat usikkerhed om hvordan og hvornår 
et nyt World Fengur skal etableres og i hvilket omgang det vil kræve ekstra bidrag fra 
medlemslandene.  

Sportskomiteen kommer ud med et lidt mindre overskud end sidste år – 404.000 kr. 
sammenlignet med 630.000 kr. Det skyldes til dels, at DM’erne nu afholdes adskilt fra DI’s 
budget. Regnskaber fra DM’erne fremgår under Sportskomiteen. En stor del af 
overskuddet i Sportskomiteen anvendes til dommerudvalget til uddannelser og 
samlinger, (138.000 kr.).  
Eliteudvalget havde et flot overskud på baggrund af egne bidrag, sponsorbidrag og DI’s 
bidrag. Dette sidste bidrag kom ikke rigtigt i brug.    

Avlskomiteen har et underskud, hvis der ikke tilføres midler fra Stambogskontorets 
gebyrer fra bedækningstilladelser mv. Og dette på trods af, at flere heste blev stillet til 
kåring. Underskuddet fremkom som følge at stigende udgifter til dommere og pladsleje. 

 

Stambogskontorets aktiviteter 
 
Det har været travlt og arbejdsomt år på Stambogskontoret. 

Hele året har der været nogle gennemgående arbejdsopgaver for Stambogskontoret: 

• Ny hjemmeside 
• CHR-registrering og samkøring af data mellem WF, CHR og Den Nationale 

Hestedatabase 
• Udformning af hestepas-dokumenter efter indførelse af Dyresundhedsloven. 
• Udfærdigelse af udkast til nyt Stambogsreglement 

Stambogskontoret har i lang tid trængt til en ny hjemmeside. I december blev den 
eksisterende hjemmeside lukket, hvorefter arbejdet med en helt ny og forenklet side 
startede. Den nye side blev færdiggjort og gik i luften i begyndelsen af marts 2023.  
Denne side blev knyttet sammen med den elektroniske hingsteliste, hvor alle hingste 
med bedækningstilladelse er opført. Tanken var, at hingstelisten skulle give hoppeejerne 
overblik over, hvilke hingste, som har bedækningstilladelse og samtidig give nogle 
faktabaserede oplysninger om de enkelte hingste.  
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I november 2022 startede dialogen med WorldFengur om, hvordan data skulle overføres 
fra WorldFengur og til Den Nationale Hestedatabase og CHR. Det har været 
nødvendigt med ekstra programmering for at leve op til Fødevarestyrelsens krav, hvilket 
indebærer flere data fra hesteejerne. Alle de processer, der har skullet implementeres, er 
gået rigtig godt, men det tager naturligvis tid og ekstra mandskab, når 3 databaser skal 
tale sammen og have fuldstændig overensstemmelse i data.  
Efter programmering har der i en periode været brugt rigtig mange timer på at sikre, at 
heste, som ikke umiddelbart er kommet fra WorldFengur til CHR – og med de rigtige oplysninger 
– efterfølgende bliver overført korrekt og med de rigtige oplysninger. 

Samtidig med at CHR-registreringen startede, kom også kravet om en ny udgave af 
heste-passets dokumenter. Der er ikke tale om et nyt hestepas, men en opdatering af 
de eksisterende dokumenter i heste-passet for at leve op til Dyresundhedsloven.  
 
DI har anvendt SEGES´ model. Det forventes, at de første nye eksemplarer af det nye 
hestepas anvendes fra 1. december. Passet ligner det, alle kender, men blot med de 
seneste lovmæssige krav til indhold. 
 
Stambogskontorets ydelser 

Nedenfor kan man se udviklingen i de mange ydelser Stambogskontoret leverer. 

Det allervigtigste parameter, som angiver temperaturen i islandshestesammenhæng, er 
bedækningsindberetningerne. De siger noget om, hvor mange føl, der kommer, og de 
siger dermed noget om avlernes tro på fremtiden. 

Som det ses i Figur 1 er der et tydeligt fald i år på 11,7% i forhold til året før. Et fald, som 
afspejler, hvad der ses i hele branchen. Faldet afspejler muligvis også at 20/21 og 21/22 
var særlige gode år – og at vi måske er på vej mod et mere normalt leje.  

 

 
Figur 1. 

 

Ligeledes ses der i Figur 2 et fald på 15,2% i antallet af udførte ejerskifter. Dette tal kan 
man ikke lægge helt så meget i, eftersom det ikke er alle solgte heste, der bliver 
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ejerskiftet. Særligt heste som sælges ud af landet, kommer ikke med her. Faldet er dog 
markant med et fald på næsten 30 pct. i forhold til 20/21 og på 18 pct. i forhold til året før. 

 

 
Figur 2 

 

Konsumbestillinger i Figur 3 er faldet markant og sker kun, hvor dyrlægerne har undtaget 
hestene fra konsum af veterinære årsager.  

 

 
Figur 3 

 

Når man kigger på bestillinger i øvrigt i Figur 4a og 4b kan man se, at der er et helt 
generelt fald i ydelser leveret af Stambogskontoret. 
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Figur 4a 

 

 

 
Figur 4b 

 

Graferne for føl født i Danmark og vores nabolande Figur 5, viser fortsat en stigning i antallet af 
føl. Det bliver interessant at følge om udviklingen i de andre lande i antal fødte føl også tager et 
dyk i 2023.  
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Figur 5 

 

 

Sekretariatets aktiviteter 
 
Sekretariatet står for en stor del af klub-og medlemsservicen og bistår bestyrelsen, 
komitéerne og udvalgene.  

I sekretariatsfunktionen foregår alle medlems- og klubregistreringer, 
ranglisteansøgninger (WRL/DRL), administration af Icetest, administration af 
WorldFengur til medlemmerne, bogholderi i forhold til foreningens regnskab og Sporti, 
administration af kåringer, bestilling og formidling af præmier og rosetter i alle 
sammenhænge, bestilling af flybilletter, rejser og hotelbookninger i forbindelse med 
arrangementer plus en hel masse mindre forefaldende opgaver. Det er kort fortalt lidt en 
”blækspruttefunktion”. 

En stor ekstra opgave – udover almindelig drift, som Sekretariatet desuden er kommet i 
mål med i år, er den nye hjemmeside, som har fået en positiv modtagelse. Vi håber, det 
nu er lettere finde rundt og søgefunktionen fungerer rigtig godt, sammenlignet med den 
tidligere hjemmeside.  

 

Sekretariat og stambogskontor on-the-go  

Det er blevet en god tradition, at Sekretariatet/Stambogskontoret er til stede og har en 
stand ved nogle af de store events hen over året. Mødet mellem medlemmer og forening 
og synligheden af foreningen derude ”hvor det sker” er vigtig og givende.  
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DI-talks 

Ved nogle events har der været arrangeret ”DI-talks”. DI-talks er faglige oplæg om 
relevante og aktuelle emner, som holdes i forbindelse med en større event. Alle DI-talks 
er åbne og gratis for alle tilstedeværende ved de aktuelle events.  

I 2023 var der DI-talks ved: 

Worldtölt: 

• Kan forbedret præstation og øget hestevelfærd følges ad? - Susan Kjærgård 
• Hestevelfærd – hvor er vi?  Kristiane Klindt 

Icehorse Festival: 

• Få en holdbar og stærk ridehest - Auður Ástvaldsdóttir 
• Naturnationalparker og adgangen til disse - Birgit Lehmann 
• Om stilpas og den nye disciplin PP3 - Jens Iversen   
• Åben mund, tungen over biddet og sår i mundvigen - dyrlægerne Heidi Nielsen og 

Mette Aarup    
• Kan forbedret præstation og øget hestevelfærd følges ad? - Susan Kjærgård    
• Forskning indenfor mavesår hos islandske heste – Nanna Luthersson 
• Hvordan italesætter vi hestevelfærd? – Kristiane Klindt    

Ved Istölt i Frederikshavn og ved DM havde DI stande. Specielt DM-standen var større og 
havde blandt andet salg af T-shirts og andet merchandise.  

 

Uddannelse 

Hestevelfærd har fyldt en del i uddannelsessammenhæng, idet Hestevelfærdskurset, 
som udgør 5 e-learningsmoduler, ligger til den allersidste faglige korrektur, hvorefter det 
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er klar til at komme ”på gaden”. Det er et stort kursus i fem dele med megen faglig 
information. Det vil blive tilgængeligt i løbet af efteråret/vinteren.  

Sideløbende med det, er der blevet udviklet et klubkursus i Hestevelfærd, som i den 
kommende vinter bliver udbudt i samtlige lokalklubber, ligesom der er udviklet et kursus 
for instruktører og trænere.  

Hele systemet omkring CPD-point - udviklet af FEIF til at styre efter- og 
videreuddannelsen af trænere og instruktører i FEIF-uddannelsessystemet, er blevet sat i 
system og forsøgt inkorporeret i al bedømmelse af instruktører og træneres efter- og 
videreuddannelse i Danmark. Det har været et stort arbejde at få defineret og 
systematiseret hele uddannelsesområdet og fundet relevante kurser udbudt udenfor DI, 
som kan give CPD.  
 
Indenfor DI har der været arrangeret et kursus, ”Træneren som coach” for trænere og 
instruktører samt interesserede ryttere med sportspsykologer. 

 

Kommunikation 

Hjemmeside 

Et stort arbejde med en ny hjemmeside: www.islandshest.dk blev færdigt i september og 
hjemmesiden med sit nye look gik i luften under stor spænding. Siden er blevet 
redigeret, fået ny grafik, blevet ryddet op på, har fået en bedre søgefunktion og en lidt 
mere overskuelig struktur, men grundlæggende er det de samme ting som ligger her - 
plus selvfølgelig noget nyt. Det er håbet at alle har nemt ved at bruge den og at man 
nemt kan finde svar på, hvad man har brug for.  

TÖLT 

I sensommeren valgte TÖLTs ene redaktør, Pernille Engsig Eskildsen at søge nye 
muligheder i sit arbejdsliv. Samtidig sagde TÖLT goddag til to velkendte skribenter Anne 
Bols Zeuthen og Christian Sørensen.  
Pernille Engsig Eskildsens stilling forventes opslået i december 2023, mens Kristina 
Christensen forbliver medredaktør.  

Magasinettolt.dk haft 133.943 visninger i perioden fra 1. november 2022 – 31. oktober 2023. 
Kilde: Google Analytics: ”Antallet af appskærme eller websider, dine brugere har set”. 
Gentagne visninger af samme side eller skærm tælles med.) 

Top-10 over mest læste artikler i perioden fra 1. november 2022 – 31. oktober 2023: 

           

1 Viden om islandske heste  

2 Ryttere er tæt på at miste ridemulighed: Vi har redet her i årevis uden klager 

3 Her er det danske landshold 2023 

4 Dama fra Legind kommer ikke til VM 2023 

5 Nyt studie af islandske ungheste, der blev flyttet fra græs til stald: Wrap eller hø tre 
gange dagligt mindsker risikoen for mavesår 
 

6 Forsker: Vi får aldrig et standardsvar på, hvor meget en islandsk hest maksimalt må 
bære 
 

7 Rebecca har selv uddannet sin hest til tops: Tindra er blevet meget bedre, end jeg 
havde forestillet mig 
 

8 Hestetandlæger i ny bog: Forstå hestens mund og undgå skader 

http://www.islandshest.dk/
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9 Internationalt: Islandshesteverdenen opprioriterer viden og debat om hestevelfærd 
og ryttervægt 
 

10 Disse heste skal repræsentere dansk avl ved VM 2023 

 

Sociale Medier 

Dansk Islandshesteforening har en Facebookside og en Instagramside. Begge sider har 
oplevet en stigning i antal følgere i forhold til sidste år. Dansk Islandshesteforening er også 
tilstede i de største islandshestegrupper på Facebook og kan dele opslag fra foreningen i 
disse grupper. 

9929 personer følger Dansk Islandshesteforening på Facebook. 
3698 personer følger Dansk Islandshesteforening på Instagram. 
 
Modsat sidste år er Dansk Islandshesteforenings rækkevidde på Facebook steget, 
mens den er faldet en smule på Instagram. 
 
Det har vist sig, at annoncering på Facebook for relativt beskedne beløb er effektivt. 
Med annoncer for fx DI´s uddannelsestilbud kan vi nå rigtig mange følgere ved at 
målrette annoncerne til sidens følgere. 
 
Avlskomiteen driver også en Facebook-side. Det samme gør Landsholdet og 
Juniorudvalget. På alle tre sider lægger engagerede frivillige billeder og små 
videoklip op. Sidernes drift er ikke forankret i sekretariatet men hos de relevante 
frivillige. Desuden har Klub- og breddekomiteen i 2023 oprettet en Facebook-
gruppe for bestyrelsesmedlemmerne i DI’s lokalklubber mhp. videns- og 
nyhedsdeling klubberne i mellem. 
 

Stigning i antal advarsler på Facebook 
 
Desværre har det for DI’s kommunikationsmedarbejder været nødvendigt at uddele 
flere advarsler end nogensinde til følgere, der ikke kan finde ud af at overholde 
sidens retningslinjer. Det er ærgerligt, at vi som forening skal bruge en ansat 
medarbejders tid på at moderere kommentarsporet for at minde voksne mennesker 
om, at man ikke skal tale nedsættende om andre mennesker. Tiden kunne have 
været brugt på at skrive informative artikler om hestevelfærd, avlerportrætter, 
klubportrætter og på at skrive om alle de fantastiske ting, der foregår ude ved 
danske islandshesteejere og ude i klubberne.  
 
Nyhedsbreve 
 
Ca. hver 6. uge udsendes der nyhedsbrev fra Dansk Islandshesteforening til lokalklubber 
og medlemmer. Det indeholder seneste nyheder fra islandshest.dk samt sidste nyt fra 
formand/bestyrelse. 
 
Nyhedsbrevet når ud til alle medlemmer og klubformænd/kasserere i fald Sekretariatet 
har medlemmernes og klubbernes nyeste kontaktinformationer. På samme måde 
udsendes der nyhedsbrev med aktuelle artikler fra TÖLT til alle medlemmer og 
lokalklubber 
  
Nyhedsbrevene har en åbningsprocent på omkring 60. 
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DI ser meget gerne at klubformændene formidler nyhedsbrevene videre til deres 
medlemmer.  

 

Hedeland 
Årets gang på Dansk Islandshestecenter Hedeland   
Det har været et meget travlt, men også et meget positivt år på Dansk Islandshestecenter 
Hedeland!  
 
Vi har i Hedelandsgruppen sammen med en lang række frivillige arbejdet målrettet mod 
at opgradere anlægget, baner og bygninger med det ene formål at give rytterne og 
klubberne de bedste rammer for afholdelse at arrangementer og stævner.    

Vi har bl.a. fået:  
 

• Ny ride- og gangsti til Ringborgen 
• Renoveret kørevejen bagom til Ringborgen 
• Opgradering af strøm til Hedeland med nyt kabel og tavler 
• 8 nye dommerhuse er leveret 
• En masse praktisk udstyr til stævneafholdelse er anskaffet 
• Og anlæggets tre baner (Sports- Pas- og Gæðingakeppnibanen) er vedligeholdt 

med banepleje og nyt toplag, så de fortsat fremstår som ét af landets bedste 
baneanlæg.    

Herudover har vi påbegyndt tre større projekter: Renovering af Ringborgen, opførelse af 
et langhus (ny overdækning ved siden af klubhuset) og renovering af “Den gamle stald”. 
Sidstnævnte har fået højeste prioritet af hensyn til opbevaring af værktøj, maskinel og 
materialer til de øvrige projekter. Den står nu helt færdig og som helt ny bygning (30 x 5,5 
meter) og er døbt ”Nauster Huset”.  

Renoveringen af Ringborgen – det for Hedeland ikoniske staldanlæg – er så småt 
påbegyndt, og vi håber på delvis færdiggørelse til stævnesæsonen. De eksisterende 80 
bokse bliver efter renovering til 40 bokse i dobbelt størrelse.  

En helt ny overdækning (som tilbygning til klubhuset) er også sat i gang og forventes 
ligeledes færdig til kommende stævnesæson.  
 
Takket være økonomisk støtte fra lokalklubberne på Sjælland, DI og fonde har vi været i 
stand til at få alle projekter finansieret. Herudover har der været virkelig høj aktivitet på 
banerne, som har været booket hele 32 dage!  
Klubårskort har også været en kæmpe succes og desuden har flere klubber doneret 
deres overskud fra stævner. Det er en meget flot opbakning fra klubberne, og det giver 
hele grundlaget for drift og opgradering af centeret. Så stor tak til alle bidragsydere! Men 
intet af det kan lade sig gøre uden en kæmpestor indsats fra alle de frivillige – ikke 
mindst vores uundværlige Handy-Gruppe. Arbejdet kan løbende følges på 
Islandshestecenteret Hedelands Facebook side.   
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Sportskomiteen 
Sporten har haft et rigtig godt år med rigtig meget stævneaktivitet ude i klubberne. 
Udbuddet af stævner har været højt, og kvaliteten af stævnerne er gode.  

Danmarksmesterskaberne i Sport blev i 2023 afholdt i Svendborg af Saga Svendborg. 
Jörfi afholdte et stort Danmarksmesterskab i Gæðingakeppni på Hedeland. Langtveds 
Alridgruppe i Nordjylland var igen i år vært for Danmarksmesterskaberne i Alrid i 
samarbejde med Toppur. 

 
 

Alle tre Danmarksmesterskaber har været velorganiserede og har krævet en masse 
frivillige kræfter. Tusind tak til klubberne, og alle de frivillige der har gjort de tre 
fantastiske DM ‘er muligt. 

Eliteudvalget har i samarbejde med landsholdsledelsen afholdt samlinger samt trænet 
vores landshold målrettet frem mod VM i Holland. Det lykkedes landsholdet at få 1 guld, 
2 sølv og 3 bronzemedaljer med hjem til Danmark. Derudover vandt Danmark den 
prestigefyldte holdkonkurrence for bedste samlede resultat. 

Tak til landsholdet for at hente medaljer hjem til Danmark og til landsholdsledelsen som 
har bistået jer allesammen. 
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Vi glæder os til 2024 som bl.a. byder på Clinic i Gæðingalist på Vilhelmsborg d. 14. januar 
samt både Danmarksmesterskaberne og Nordisk mesterskab i Herning d. 8-11. august 
2024. 

 

Regnskab for DM 2023 
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Regnskab for DM i GDK 2023 

 

DM GK 2023 
 

Deltagere 351.086 

Billetsalg 0 

Øvrige indtægter 4.000 

Stævneplads -174.194 

Dommere -50.912 

Hjælpere -95.291 

Dyrlæge/smed -15.000 

Sekretariat -4.691 

Teknik -11.060 

Markedsføring 0 

Øvrige udgifter -9.366 

 
-5.428 

  

  

Sponsorer 67.275 
Café 9.872 

  
Netto 71.719 
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Avlskomitéen 
 
Kåringer 
 
Der var i 2023 planlagt 6 kåringer, 2 bygningsbedømmelser og 4 fuldkåringer. De 2 
bygningsbedømmelser som én-dags, og de 4 fuldkåringer som 3-dages arrangementer.  
 
Den ene bygningsbedømmelse blev afholdt i forbindelse med IceHorse Festival. Den 
anden på Roskilde dyrskueplads. Sidstnævnte blev aflyst på grund af for få tilmeldte.  
 
Der er igen i 2024 planlagt en bygningsbedømmelse i Roskilde, som der forhåbentlig vil 
være stor opbakning til.  
 
Af de 4 fuldkåringer blev de 3 afholdt i Herning, og den ene på Hedeland. 
 
De frivillige trækker et stort læs i forbindelse med afholdelse af kåringer i Danmark, og 
set i lyset af, at vi de sidste par år har afholdt flere kåringer, er det naturligt at gruppen af 
kåringsofficials vokser. Avlskomiteen har derfor også fokus på intern uddannelse af 
gruppen af officials. 

 
Stigning i antal heste, der kåres 
 
Det er igennem de senere år lykkedes at løfte antallet af heste, der deltager ved de 
danske kåringer. Særligt i år var der en god fremgang. Det er bestemt en succes, som 
ved fælles hjælp forhåbentlig fortsætter. Særligt er det en ønsket tendens, at flere 
hopper møder til fuldkåring, da det er med til at give den store gruppe af avlere et bedre 
fundament til at vælge blandt det imponerende hingstemateriale, vi har til rådighed i 
Danmark. 

Der blev kåret 205 heste i 2023 i alt i Danmark. Antallet var 160 i 2022, 183 i 2021, 140 i 
2020, 142 i 2019. Der er generelt god stemning ved kåringerne og 
bedømmelsesgrundlaget, som blev opdateret i 2021, ser ud til at være blevet omsat til 
rigtigt gode præstationer. Her kan f.eks. nævnes, at vi så en vallak med 9,0 i tölt, langsom 
tölt, langsom galop, form u. rytter og skridt. Og rigtigt mange andre både næsten lige så 
høje og højere præstationer. 

 
Avlsfremgang 
 
Det er tydeligt, at vi i Danmark har avlsfremgang, og vi skal være stolte over at kunne 
bryste os af, at vi ligger som nummer 1 efter Island på dette felt.  
 
Det er uden tvivl fordi, vi i Danmark har en meget lang tradition for at selektere og stille 
høje krav - særligt til de hingste, vi vælger at sætte vores hopper til. Hvis vi skal hale 
yderligere ind på Island, er det nok generationsintervallet, vi skal forsøge at korte ned. 
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Stambogsreglementet 
 
Der er blevet brugt rigtigt meget energi på at gennemarbejde Stambogsreglementet, og 
det har været et sejt træk. Stambogsreglementet skal fastholde den avlsfremgang vi har 
set i Danmark. Derfor ændres der ikke ved avlsklasser og avlskriterier. Det er et 
kvalitetsstempel. Men det er nu afsluttet, og så er planen, at vi de kommende år kan 
komme med forslag, som kan være med til at danne et endnu bedre grundlag for at avle 
bedre og bedre heste i Danmark.  
 

I forbindelse med introduktionen af udkastet til et nyt/revideret Stambogsreglement 
blev der afholdt 2 virtuelle møder i september. Her var alle inviteret, medlemmer og ikke-
medlemmer, til at høre om det nye udkast og diskutere. Der var stor deltagelse og det 
blev nogle lange møder, hvor der også blev tilkendegivet nogle stærke holdninger. 
 
Avl og uddannelse 
 
Avleruddannelsen er så småt kommet i gang med to kurser i ”Avlerkursus 1”.  
 
Planen er at udbyde det i Jylland i løbet af vinteren 2024. I dagene efter 
generalforsamlingen kaster vi os over videreudviklingen af kursusrækken, så vi 
forhåbentligt i tidligt forår 2024 kan udbyde ”Avlerkursus 2” og de kommende år 
”Avlerkursus 3-5”. 
 

CEM 
 
Her har vi en de dejlige positive nyheder. Antallet af positive hest blandt de testede er 
faldet fra sidste års 1,9 % positive til dette års 0,8 % positive heste. 

Der er så også testet færre heste på Statens Serum Institut (SSI) i år nemlig 1525 heste 
mod sidste års 2045 heste. 

 Antal testede 
heste 

Antal positive 
heste 

Positive i % 

 
2022 

2045 
1721 hopper 
324 hingste 

38 
25 hopper 
13 hingste 

 
1,9% 

 
2023 

1525 
1232 hopper 
293 hingste 

12 
7 hopper 
5 hingste 

 
0,8% 

 
Formentlig er rigtig mange testet på laboratorier i Tyskland, og de data er der ikke 
mulighed for at få. 
 

SEGES og Landsudvalget for Heste (LUH) 

To af DI’s vigtige samarbejdspartnere i hestebranchen.  

SEGES Hest er en stor ressource i forbindelse med udformning af de nye hestepas-dokumenter, 
chipmærkning af islandske føl, overførsel af data mellem WorldFengur, CHR og den Nationale 
Hestedatabase og ikke mindst, som noget ekstra i år - udfærdigelse af udkast til 
nyt/revideret Stambogsreglement. 
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SEGES Hest er også sammen med LUH hovedkontakten for hestebranchen til 
Fødevarestyrelsen. I Landsudvalget koordinerer hestesektorens synspunkter på politiske 
udspil og politiske spørgsmål, som påvirker hestesektoren. I år har fokus i arbejdet være 
på EU-transportforordning for at få lempet krav til transport af heste i 
stævnesammenhæng mv. samt over landegrænser. Der er fortsat behov for en 
yderligere indsats. Derudover har der været fokus på at undersøge hvad de nye 
hestedatabaser kan anvendes til, herunder muligheder for øget digitalisering. Her har DI 
søgt at fremme samspillet mellem Den Nationale Hestedatabase og WorldFengur, så 
danske islandshesteejere ikke skal anvende to databaser. 

 

Klub- og Breddekomité 

Aktivitetsuge 2023  

Igen i 2023 er DI’s største breddearrangement ”Aktivitetsugen i Kompedal” løbet af 
stablen i uge 29.  

Ugen tiltrak en bred skare af DI’s medlemmer i alderen 1-75 år. 130 deltagere, 30 frivillige 
hjælpere og 140 skønne islandske heste indtog Kompedal Plantage til en uge fuld af 
aktiviteter både med og uden hest.  

Af årets nye højdepunkter kan nævnes miljøtræning med tidligere politihestetræner Ejnar 
Møller Andersen, Her fik heste og ryttere gennem et par timer trænet mod og tryghed til 
at kunne ride sikkert gennem høj musik, trommer, viftende flag og springe over ild.  

På den kreative side tog smukke betonheste form i et kursus undervist af Iben Tiufkær.  

Og der var selvfølgelig også masser af gode rideture i det fantastiske terræn, 
undervisning i spring, pas og tølt, og masser af socialt samvær.  

Planerne for den næste aktivitetsuge er allerede undervejs, og vi håber på at se mange 
nye og kendte ansigter i Kompedal igen i 2025.  
 
Regnskab for Aktivitetsuge i Kompedal: 

Indtægter  
Tilmeldinger 447.386,17 kr. 
  
Udgifter  
Plads- og inventarleje -105.206,09 kr. 
Forplejning -195.823,21 kr. 
Honorarer, eksterne   -48.157,96 kr. 
Mindre anskaffelser   -43.740,47 kr. 
Øvrige udgifter   -13.672,92 kr. 
  
Total   40.785,52 kr. 
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DI´s junior- og ungdomsudvalg  

Udvalget har i år afholdt 3 arrangementer for unge medlemmer af DI.  

Første arrangement var et vinterseminar med Anne Sofie Nielsen og Anna Ulbæk 
omkring træningen i vintermånederne. Arrangementet blev afholdt på Sjælland og havde 
stor tilslutning og var meget populært. Succesen blev gentaget med et også meget 
populært vinterseminar i Jylland med Steffi og Rune Svendsen.  

I et forsøg på at favne de unge, som ikke havde mulighed for at deltage i et fysisk 
arrangement, blev der taget initiativ til et onlineseminar om hestepersonligheder. Her var 
der dog mindre tilslutning, men det blev dog besluttet alligevel at afholde det.  

Desværre har et par stykker fra udvalget valgt at stoppe grundet travlhed med studier og 
arbejde. Tusind tak for jeres store indsats. Vi hører meget gerne fra nye junior/unge som 
har lyst til at bidrag til dette arbejde. 

Pararytter-udvalget  

I udvalget har vi arbejdet med at få et nedskrevet et reglement for pararidning under 
Dansk Islandshesteforening og at få skabt kontakt til Parasport Danmark, så vi den vej 
rundt kan få klassificeret ryttere med fysiske udfordringer i forhold til hvilke hjælpemidler, 
de kan bruge ved stævne.  

Para-reglementet er på trapperne og vil ligge helt klar i starten af det nye år, hvor den 
første klassificering af islandshesteryttere vil finde sted i samarbejde med Parasport 
Danmarks fysioterapeuter.  

Klub- og Breddekomiteen har også deltaget i et udvalg om Pararidning på tværs af FEIF-
medlemslande. Udvalget har til formål at komme med anbefalinger til FEIF vedrørende 
pararidning.  

Møder for lokalklubberne under DI  

Som noget nyt valgte Klub- og Breddekomiteen at afholde tre regionale onlinemøder for 
klubberne: et for Sjælland og øerne, et for Syddanmark og et for Midt- og Nordjylland.  

Formålet med onlinemøderne var at give klubber fra samme geografiske område 
mulighed for at lære hinanden at kende og at informere klubberne om, hvad DI og 
herunder Klub- og Breddekomiteen arbejder med, og hvad klubberne får ud af at være 
en lokalklub under DI. Møderne havde især fokus på samarbejde, frivillighed og 
erfaringsudveksling.  

Der var fin tilslutning til alle tre møder.  

Der blev planlagt et fysisk møde i Dalum ved Odense den 30. september. Indhold for 
mødet var bl.a. frivillighed med oplæg fra Ingerfair (et konsulentfirma der arbejder med 
frivillighed og foreninger), hestevelfærd og adgang for naturen samt mulighed for at 
erfaringsudveksle med andre klubber. Desværre var der kun få tilmeldte og mødet blev 
derfor aflyst. 
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Naturkomitéen 
ADGANG til ridning i naturen er komiteens største og væsentligste opgave.  

Naturbeskyttelsesloven og Mark- og vejfredsloven diskriminerer fortsat ryttere, og en 
forældet Færdselslov blander stadig heste med tung og hurtig trafik.   
  
I 1992 sikrede Naturbeskyttelsesloven cyklende og hunde i snor adgang til at færdes i 
private skove. Rytterne fik ikke samme rettigheder, og samtidig mistede de retten til at 
ride på stranden. Med god hjælp fra Friluftsrådet og Danmarks Idrætsforbund genvandt 
rytterne ved en mindre revision af loven i 2004 retten til ridning på stranden (1. 
september - 31. maj). Stor var skuffelsen, da arbejdet med lovgennemgang af 
Naturbeskyttelsesloven blev bremset i 2022 (I forbindelse med Folketingsvalg), men vi 
arbejder vedholdende på at dokumentere og overbevise beslutningstagere om behovet 
for lovændringer. Desværre er denne revision nu lagt over i ”lov om ny natur”, og vi ved 
ikke hvornår, arbejdet for alvor igangsættes. 
  
Debat om adgang til ridning i de kommende Naturnationalparker, hegn, låger, færiste, 
vilde og tamme græssende dyr, ansvar, sikkerhed, risikovurdering m.m. fylder stadig 
meget både i den interne og offentlige debat.  

Komiteen arbejder med udvikling af DI-holdningspapirer med forskellige temaer: 
ADGANG, Hegning af natur, Heste og biodiversitet er de første. Når de er helt klar, vil de 
blive tilgængelige på hjemmesiden og desuden blive brugt i det eksterne arbejde. Vi 
håber at DIs frivillige og andre vil kunne søge inspiration her til jeres lokale arbejde for 
adgang. 
 
DI har et samarbejde og dialog med Friluftsrådet, Danmarks Idrætsforbund, Dansk 
Rideforbund, Ridespor.dk, Naturstyrelsen og diverse andre organisationer om 
adgangspolitiske forhold, hvor vi søger at påvirke diskussionen, så rytternes interesser 
varetages. Det samme gør vi gennem deltagelse i konferencer, workshops, events, 
debatter, udvalg og møder, hvor emnet er på dagsordenen. Se nedenfor. 
 
DI har repræsentanter i alle Naturnationalparker og tog initiativ til oprettelse af et netværk 
for rytterrepræsentanter fra både DRF og DI i Naturnationalparkerne. Der er afholdt 
virtuelle møder med relevante faglige oplæg, erfaringsudveksling og debat 
samt oprettet en FB-gruppe for repræsentanterne.  
Natur komiteen deltager i følgende udvalg nedsat under Friluftsrådets bestyrelse, hvor 
Friluftsrådets politik debatteres og formuleres:   
Udvalget Adgang: Lisbeth Maria Hansen og Ridespor Danmark Tove Urup Madsen (DI + 
DRF)   
Udvalget Natur og Friluftsliv: Caroline Seehusen og Ridesport Danmark Tove Urup 
Madsen (DI + DRF).  
 
Deltagelse i debat arrangementer  
 
Naturmødet i Hirtshals: Tema: Bro eller barriere. Caroline Seehusen var inviteret som 
deltager i debatpanel om adgang, allemandsret og privat ejendomsret arrangeret af 
Naturpark Åmosen på den store scene, Thunderdome.  
DI-talks på Icehorse Festival og oplæg om på virtuelt møde for lokalklubberne vedr. 
Naturnationalparker. 
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Friluftsrådets Generalforsamling, Friluftsliv, ansvar og græsning på naturområder, 
Workshop om Friluftsrådets strategi 2024-2027 mm.  
Workshop i Naturstyrelsen: Tryg færdsel i indhegninger med dyr. 
Udarbejdet diverse høringssvar i samarbejde med Ridespor.dk.  
 
 
Ridespor.dk 

Samarbejdsprojektet mellem DRF og DI for at forbedre natur- og motionsrytternes 
adgang til naturen fortsætter. Projektet er primært finansieret af Danmarks 
Idrætsforbund. Ridespor Danmark arbejder tæt sammen med Naturkomiteen om at 
repræsentere rytternes interesser i diverse politiske sammenhænge.  

 Den danske natur hegnes i stigende grad. Vi får hegninger i Naturnationalparkerne, i 
”urørt skov”, på kommunale arealer og private fonde, som ejer skov og jord, hegner også i 
stigende omfang. Vi arbejder for at undgå så mange hegn som muligt! 

De steder hvor der bliver hegnet, arbejder vi for, at de græssere, der udsættes, er nogle 
vi kan sameksistere med, og endelig arbejder vi for, at der skabes tilfredsstillende 
ridespor udenfor hegnet. 

Det er en svær opgave, men de lokale kræfter rundt om i landet gør det rigtig godt! 

Overordnet arbejder vi også med Naturstyrelsen omkring deres tryghedskampagne 
omkring færdsel i indhegnede områder – som vi har meget svært ved at se rytterne i. 
Endelig presser rideorganisationerne – sammen med øvrige skovidrætter - for at få 
klarlagt det erstatningsmæssige aspekt i tilfælde af et uheld i et hegnet område. 

For at vi hele tiden kan holde os selv opdateret – og for at vi kan opdatere andre, er vi 
aktivt deltagende i to grupper direkte under Friluftsrådets bestyrelse. Det drejer sig om 
”Adgangspolitisk udvalg” og ”Udvalget for natur og Friluftsliv”. Derudover er vi også 
repræsenteret i ”Grønt udvalg” hos Danmarks Idrætsforbund, og endelig er vi også med i 
”det Nationale Friluftsnetværk”. 

 Vi har fundet repræsentanter til alle skovbrugerråd i Danmark. Det er en blanding af DI 
og DRF repræsentanter. I Sønderjylland har enheden desværre valgt, at vi ikke må få 
vores egen repræsentant.  

Det er ikke alle steder brugerrådene formelt er nedsat, men det sker snarest. 

 Ridespor Danmark drifter fortsat et kort med ridespor og er stadig det eneste kortværktøj 
der ”høster” samtlige lovlige ridespor. Der arbejdes kontinuerligt på at få flere spor med. 
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Internationalt 
Nordisk samarbejde 
 
De Nordiske lande har genoptaget et tæt samarbejde indenfor FEIF. Der er kommet nye 
bestyrelser til i flere af landene, og der er en fælles dagsorden særligt omkring 
hestevelfærd og uddannelse, men også avlsspørgsmål, hvor der er interesse i en fælles 
tilgang i FEIF. På et Nordisk møde i Stockholm i oktober var der således enighed om at 
fremlægge forslag til nye FEIF-dommer eksaminer samt til større vægt på hestevelfærd i 
uddannelsen af dommere.  
  
FEIF 
 
Efter et velafviklet verdensmesterskab er det nu tid til at se på, hvordan FEIF kan styrkes. 
Der er stor interesse i Island og de øvrige Nordiske lande for en mere aktiv forening, som 
kan være mere i front i internationale debatter om hestevelfærd, udvikling af avlen og 
sporten på hestevelfærds præmisser. Det er der ikke rigtigt kræfter til på nuværende 
tidspunkt, da FEIF i høj grad er baseret på frivillig arbejdskraft. Der er også behov for at 
videreudvikle islandshesteverdenens fælles redskab WorldFengur, herunder at det lever 
op til nye data sikkerhed- og databeskyttelsesregler.  
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


